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第32代日本部会会長を終えて

（一社）国際歯科学士会日本部会前会長

	 鏡　　　宣　昭

　隅田百登子会長の後任として会長職を拝命し、この度２年間の任期を無事終えることが出来ました。

　2019年から始まったパンデミックは、我々の日常生活や常識を大きく変える結果となりました。その中にあっ

て、ICD日本部会は委員会活動を中心に三大事業についても、工夫しながら何とか継続して頂きました。また中断

していた海外フェローとの交流も本来の姿に戻り、さらなる展開も期待できる情勢になってまいりました。このよ

うにこれまで経験したことが無いような状況の中で、この２年間を支えて下さった、事務局長を始め執行部の皆さ

ん、そして各委員会の委員長・副委員長のフェローには大変お世話になりました。心から感謝申し上げます。

　会長任期の２年間は、コロナ以前の事業や国際活動などを、何れ明けるであろう時期まで維持継続することを目

標にしてきました。ところが、就任と同時にICD本部から会員増強に関する依頼書が送られ、早々に対応しなけれ

ばいけない状態となりました。このテーマに関しては、日本部会でも検討すべき項目としていた課題でもあり特別

委員会を立ち上げ継続活動として来ました。また、アジアの隣国である韓国・台湾との国際交流は前々任の宮﨑隆

会長時代から友好関係を結んでいたもので、コロナ禍で思うような交流が出来ない時期が続いていましたが、2023

年から本来の関係を再開し更なる展開を期待する動きも感じられるようになってきました。

　このようにコロナ禍の閉塞感の中でも、粛々と会務を遂行するだけに留まらず、会の活性化のため努力している

フェローの姿に力強さを感じました。会員にとって魅力ある日本部会の構築は、常に課題となるところですが、そ

の１つに支部会の充実が挙げられるかもしれません。日本部会の三大事業も以前は福岡・大阪・名古屋など地方で

行われていたこともありましたが、2016年以降関東が中心に実施されており、遠方のフェローにとって参加しにく

い状況となっています。できれば数年に一度、地方支部に会場を移動することなど、再考の余地があればと思いま

す。ICD日本部会の会員（フェロー）の多くは、歯科界のほぼ全ての分野において中心的に活躍されている方達だ

と思います。お忙しいお立場を承知で敢えてお願いできるとすれば、各地区の会員の要望に沿えるような研修会

や、時には一般向けの講演活動もICDの認知度を高める活動の１つになり得ると考えます。認証式に参加された韓

国部会の幹部の方も支部会を活性化するための対策に苦慮されていると話されていました。歯科界において最も崇

高な志を持ったICD日本部会は、どの学術団体にもない素晴らしい知識の集積集団だと思います。そしてその力は

次の冨士谷盛興新会長へしっかりとチェーンの引継ぎによって伝達されました。

　ICD日本部会が何時までも光り輝き続けることを願っております。
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After	Serving	as	the	32nd	President	of	the	ICD	Japan	Section

noriaKi	Kagami
Immediate	Past	President	of	the	International	College	of	Dentists	Japan	Section

Since	 I	was	appointed	as	 the	president	of	 ICD	Japan	section,	 succeeding	president	Dr.	Motoko	Suda,	and	
was	able	to	successfully	completed	my	two-year	term.	The	pandemic	that	began	in	2019	has	resulted	in	signif-
icant	changes	to	our	daily	lives	and	common	sense.	Even	in	such	a	case,	the	ICD	Japan	section	has	managed	
to	 continue	 its	 three	major	 projects,	mainly	 through	 committee	 activities,	with	 some	 ingenuity.	 In	 addition,	
exchanges	with	fellows	of	foreign	countries,	which	also	has	been	suspended,	have	returned	to	normal,	and	we	
can	 expect	 further	 developments.	 In	 this	 unprecedented	 situation,	 I	would	 like	 to	 express	my	 sincere	 grati-
tude	to	the	Secretary	General	and	other	executive	members,	as	well	as	the	fellows	who	are	the	chairs	and	vice	
chairs	of	each	committee,	who	have	supported	us	over	the	past	two	years.

During	two-year	term	as	president,	my	aim	was	to	maintain	and	continue	the	pre-COVID-19	projects	and	
international	activities	until	the	end	of	the	pandemic.	However,	the	reality	was,	I	received	report	from	the	ICD	
headquarter	 regarding	 increasing	membership	which	 I	 had	 to	 respond	quickly.	This	 topic	was	 also	 an	 issue	
that	the	Japan	Section	has	been	considering,	and	a	special	committee	was	set	up	to	continue	the	activities.	In	
addition,	we	 have	 had	 friendly	 international	 exchanges	with	 our	Asia	 neighbors	Korea	 Section	 and	Taiwan	
Section	since	the	time	of	the	previous	president	Dr.	Takashi	Miyazaki.	Due	to	the	COVID-19	pandemic,	it	was	
not	possible	to	have	as	many	exchanges	as	we	would	have	liked,	yet	there	are	signs	of	hope	for	a	resumption	of	
the	original	relationship	from	2023	and	for	farther	development.

Even	 amid	 the	 suffocating	 atmosphere	 of	 the	 COVID-19	 pandemic,	 there	 certainly	 has	 been	 a	 sense	 of	
strength	in	the	fellows	who	not	only	quietly	carried	out	their	association	duties	but	also	worked	hard	to	revital-
ize	the	association.	Construct	a	Japan	section	that	is	attractive	to	members	is	always	a	issue,	and	one	of	these	
challenges	may	be	 strengthen	 the	branch	meetings.	The	 three	major	 activities	 of	 the	 Japan	Section	used	 to	
be	held	in	regional	locations	such	as	Fukuoka,	Osaka,	and	Nagoya,	but	since	2016	they	have	been	held	mainly	
in	the	Kanto	region,	making	it	difficult	for	fellows	living	far	away	to	participate.		I	hope	there	will	be	room	for	
reconsideration,	such	as	moving	the	venue	to	a	regional	branch	once	every	few	years.		I	believe	that	many	of	
the	fellows	of	the	ICD	Japan	Section	are	centrally	active	in	almost	all	fields	of	dentistry.	If	I	could	meet	with	
you,	knowing	how	busy	you	are,	 I	 think	that	 training	sessions	 that	meet	 the	needs	of	 fellows	 in	each	region	
and	even	lectures	for	the	general	public	could	be	one	way	of	raising	awareness	of	ICD.	The	executives	of	the	
Korean	section,	who	participated	the	certification	ceremony,	also	spoke	of	their	struggle	to	come	up	with	mea-
sures	to	revitalize	the	chapter.	I	believe	that	the	ICD	Japan	Section,	with	 its	noblest	aspiration,	 is	a	group	of	
incredible	 intellectuals	unlike	any	other	academic	organization.	And	that	power	has	been	firmly	passed	on	to	
the	new	president	Dr.	Morioki	Fujitani,	through	the	chain	of	succession.

I	hope	that	the	ICD	Japan	Section	will	continue	to	shine	forever.


